

考試科目	勞動政策與法令	所別	勞工研究所	考試時間	3月14日 星期六	第3節
------	---------	----	-------	------	--------------	-----

一、面臨近來全球金融海嘯之衝擊，行政院勞工委員會有採取何等政策，以因應嚴重之失業狀況？(本題 30 分)

二、請說明勞動法與社會法之區別何在。(本題 20 分)

三、法律上如何認定「勞工」身分？(本題 25 分)

四、去年公布但尚未施行之團體協約法，其最主要之修正內容為何？(本題 25 分)



備考 試題隨卷繳交

命題委員： (簽章)

命題紙使用說明：1. 試題將用原件印製，敬請使用黑色墨水正楷書寫或打字（紅色不能製版請勿使用）。
2. 書寫時請勿超出格外，以免印製不清。
3. 試題由郵寄遞者請以掛號寄出，以免遺失而示慎重。

考試科目	經濟學	所別	勞工所	考試時間	3月14日 星期三	第4節
------	-----	----	-----	------	--------------	-----

問答題，共5題，每題20分，中英文回答皆可。

1. Assume that demand can be characterized by a perfectly elastic demand curve. How will the price change as the supply curve shift? Why does it behave in this way? How does total revenue change as the supply curve shift?
2. Suppose the government imposes a sales tax on the good sold by firms in a competitive industry. Describe what happens to the price of the good in the short run and in the long run when firms are free to enter and exit. What happens to the number of firms in the industry and to total production in the industry?
3. Children, students, and senior citizens frequently are eligible for discounted tickets to movies. Is this an example of price discrimination? Explain the conditions necessary for price discrimination to occur and draw the graphs to describe this situation.
4.
 - a. Assume the equilibrium wage for unskilled workers is \$5 per hour. The government imposes a minimum wage of \$6. Using graphs, discuss the effect of the policy on the level of employment of unskilled workers.
 - b. Advocates of the minimum wage argue that any effect on employment will be slight. Furthermore, they assert that any increase in the minimum wage will actually increase the total amount paid to unskilled workers (i.e. wage \times number of unskilled workers employed.) Discuss what assumptions they are making about the wage elasticity of labor demand.
5. Assume that the government is not running a deficit initially. The government cuts taxes by \$150 billion, but it doesn't change government spending. How does this affect the loanable funds market according to (a) a critic of Ricardian equivalence, and (b) a supporter of Ricardian equivalence?

備 考 試 題 隨 卷 繳 交

命 題 委 員 :

命題紙使用說明：1. 試題將用原件印製，敬請使用黑色墨水正楷書寫或打字（紅色不能製版請勿使用）。
 2. 書寫時請勿超出格外，以免印製不清。
 3. 試題由郵寄遞者請以掛號寄出，以免遺失而示慎重。

考試科目	社會學	所別	學工所	考試時間	3月15日 星期日	第3節
------	-----	----	-----	------	--------------	-----

一、失業是資本主義社會下絕大多數人的夢魘，因為這個社會對失業者存有許多迷思，是這些迷思讓失業者遭受莫名的壓力。請運用社會學中的若干概念，來解釋說明何以失業者會自認失業是一件很羞恥的事。(25分)

二、台灣的貧富差距日漸擴大，近年來成為政策及學術研究中的焦點議題。社會學中不同的理論學派對社會貧富問題（如何以會有貧富問題的出現何以貧富差距日漸擴大等等）的觀點不同，請指出你認為最能說服你的理論觀點，並說明何以此派觀點最受你青睞？(25分)

三、美國次級房貸掀起的全球化金融危機，如今已演變成世界性的經濟危機，在這個背景下，馬克斯(Karl Marx)的「資本論」意外成為先進國家的暢銷書，請問馬克斯的政治經濟學批判的觀點，是如何解釋經濟危機？(25分)

四、如今「宅男」、「宅女」、「宅經濟」成為當紅詞彙，似有一股「宅文化」正在醞釀成形中，請試從社會學的角度來剖析這個新興的現象。(25分)

備考 試題隨卷繳交

命題委員：

命題紙使用說明：1. 試題將用原件印製，敬請使用黑色墨水正楷書寫或打字（紅色不能製版請勿使用）。
2. 書寫時請勿超出格外，以免印製不清。
3. 試題由郵寄遞者請以掛號寄出，以免遺失而示慎重。